Entdecken Sie mehr im E-Journal Ethik und Militär Kontroversen in Militärethik & Sicherheitspolitik www.ethikundmilitaer.de

Discover more in the E-Journal Ethics and Armed Forces Controversies in Military Ethics & Security Policy www.ethicsandarmedforces.com



Bisher erschienen | previous editions

2021/1 Klimawandel | Climate Change

2020/2 Corona-Pandemie | Corona Pandemic

2020/1 Nukleare Abschreckung | Nuclear Deterrence

2019/2 Ethische Bildung | Ethical Education

2019/1 Konfliktzone Cyberspace | Conflict Zone Cyberspace

2018/2 Ein Europa – eine Armee? | One Europe – One Army?

2018/1 Strategic Foresight

2017/1 Terror – Profiteure der Angst | The Fear Profiteers

2016/1 Innere Führung & Führungsethik | Innere Führung &

Leadership Ethics

2015/2 Hybride Kriege | Hybrid Warfare

2015/1 Militärmedizinethik | Military Medical Ethics

2014/2 Cyberwar | Cyberwar

2014/1 Drohnen und LAWS | Drones and LAWS



Herausgeber | Editor: zebis **Zentrum für ethische Bildung in den Streitkräften** Tel. (040) 67 08 59-51 info@zebis.eu

Ethik und Militär

Kontroversen in Militärethik & Sicherheitspolitik

2021/2

Ethics and Armed Forces

Controversies in Military Ethics & Security Policy

ETHOS IN DER DISKUSSION

ETHOS UNDER DISCUSSION

INNERE FÜHRUNG AND MILITARY



GRATIS-DOWNLOAD



Das E-Journal im kostenlosen Download www.ethikundmilitaer.de

Free download of the E-Journal on www.ethicsandarmedforces.com



ONLINE

15.12.21

Mit dem Wandel der Bundeswehr zur Einsatzarmee hat eine Debatte über die Innere Führung, die Haltung und Leitbilder von Soldatinnen und Soldaten eingesetzt. Verstehen sich diese – nach dem Titel der jüngsten Veröffentlichung von Sönke Neitzel - als "Deutsche Krieger", die sich vor allem über militärische Professionalität und entsprechende Rollenvorbilder definieren? Inwiefern wird die Innere Führung der Einsatzwirklichkeit gerecht? Diese Fragen dienen als Ausgangspunkt für eine Auseinandersetzung mit dem Konzept und dessen ethischem Fundament, aber auch mit militärischen Tugenden im Allgemeinen. Welche Bedeutung kam und kommt ihnen zu? Wie können Vorstellungen von Ritterlichkeit in der Friedensethik fruchtbar gemacht werden? Des Weiteren werden militärische Rituale kritisch hinterfragt und insbesondere bewusste Regelverstöße und Fehlverhalten in den Blick genommen.

Mit Beiträgen von:

- Johannes Frühbauer, FEST, zu Ethos und Berufsethos
- Sönke Neitzel, Universität Potsdam, Kritik an der Inneren Führung
- Oberst i. G. Reinhold Janke, Zentrum Innere Führung, zu ethischen Grundlagen
- Markus Patenge, Justitia et Pax, zu Innerer Führung und militärischer Gewalt
- Peter Olsthoorn, Niederländische Verteidigungsakademie, zu militärischen Tugenden
- Bernhard Koch, Institut für Theologie und Frieden, zu Ritterlichkeit
- Rolf Pohl, Universität Hannover, zu Kohäsionsritualen aus Sicht der Sozialpsychologie

SPECIAL:

Das Special befasst sich aus verschiedenen Perspektiven mit der Ausbildung von Werten und Haltungen in demokratischen Streitkräften. Unter anderem mit einem Beitrag von Eva Högl, der Wehrbeauftragten des Deutschen Bundestags.

INNERE FÜHRUNG AND MILITARY ETHOS UNDER DISCUSSION

With the transformation of the Bundeswehr into an operational army, a debate has begun about the concept of Innere Führung (leadership development and civic education), the attitude and role models of soldiers. Do they see themselves, according to the title of Sönke Neitzels's latest publication, as "German Warriors", defining themselves above all through military professionalism and corresponding role models? To what extent does Innere Führung meet the reality of military operations? These questions serve as a starting point for an examination of the concept and its ethical foundations, but also of military virtues in general and their significance in the past and present. How can concepts of chivalry be made fruitful in peace ethics? Furthermore. military rituals are critically questioned and particularly deliberate breaches of rules and misconduct are examined.

Contributors:

Fthics and Armed Forces

- Johannes Frühbauer, FEST, on ethos and professional ethos
- Sönke Neitzel, University of Potsdam, criticism of Innere Führung
- Colonel (General Staff) Reinhold Janke, Center for Innere Führung, on the ethical foundations
- Markus Patenge, Justitia et Pax, on Innere Führung and military violence
- Peter Olsthoorn, Netherlands Defence Academy, on military virtues
- Bernhard Koch, Institute for Theology and Peace, on the meaning of chivalry in peace ethics
- Rolf Pohl, University of Hannover, on rituals of cohesion from a social psychology perspective

SPECIAL:

The special section deals with the formation of values and attitudes in democratic armed forces from different perspectives and includes, among others, an article by Eva Högl, the Parliamentary Commissioner for the German Armed Forces.